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VOORLOPIG VERSLAG VAN DE COMMISSIE VAN 
RAPPORTEURS over het ontwerp van wet tot wijziging 
in de rechterlijke organisatie. 

Bij de overweging van dit wetsontwerp in de afdelingen der 
Kamer betoogden sommige leden, dat *le Tweede Kamer ten 
aanzien van de behandeling ervan in een aanmerkelijk gun-
stiger positie heeft verkeerd dan bij de Eerste het geval is. 
De Tweede Kamer immers had voordien uitvoerige beschou-
wingen gewijd aan wetsontwerp no. 3705 en kon zich, wat 
ontwerp no. 4244 betreft, tot een summiere discussie bepalen, 
doordat de inhoud van eerstgenoemd ontwerp vrijwel geheel 
was overgenomen in het laatstvermelde, met uitzondering van 
de artikelen, betrekking hebbende op het Permanent College 
van advies inzake de rechterlijke organisatie, 's Ministers ambts-
voorganger toch achtte bij nadere overweging hetgeen omtrent 
dat college door amendering in wetsontwerp no. 3705 was op-
genomen, onaanvaardbaar, zodat hij, na machtiging daartoe 
van de Koningin te hebben ontvangen, tot intrekking van wets-
ontwerp no. 3705 meende te moeten overgaan. Het ligt derhalve 
voor de hand, dat voor de Tweede Kamer bij de behandeling 
van wetsontwerp no. 4244 het voornaamste discussiepunt 
vormde de oplossing, door de huidige bewindsman gegeven 
aan de controverse, tussen de Tweede Kamer en zijn ambts-
voorganger gerezen met betrekking tot vorenbedoeld college. 

De Eerste Kamer evenwel ziet zich voor de eerste maal ge-
steld tegenover de hoogst belangrijke en diep ingrijpende voor-
stellen der Regering, welke beogen de grondslagen te leggen 
voor een nieuwe structuur van het openbaar ministerie bij de 
rechtbanken en kantongerechten, en daarnevens het openen 
van de mogelijkheid voor een meer doeltreffende opleiding 
van de jonge juristen, ter griffie of ten parkette werkzaam 
gesteld. Er zou dus alle reden bestaan voor uitvoerige be-
schouwingen ter zake én voor een behandeling van deze aan-
gelegenheden a tête reposée. 

Daartoe bestaat echter nauwelijks gelegenheid. Het kan im-
mers niet worden ontkend, dat de voorgestelde regeling allengs 
een spoedeisend karakter heeft gekregen. Bij de behandeling 
door de Eerste Kamer van de begroting van het Departement 
van Justitie voor het dienstjaar 1956 is dit reeds betoogd, waar-
bij o.a. de aandacht werd gevestigd op de noodzakelijkheid van 
een spoedige vervulling van bepaalde vacatures. Vervolgens 
moet er rekening mede worden gehouden, dat de huidige wet-
gevende periode weldra zal zijn beëindigd, hetgeen medebrengt, 
dat de thans bij de Eerste Kamer aanhangige wetsontwerpen 
zo mogelijk nog worden afgedaan. Uitstel van behandeling zou 
kunnen betekenen, dat de afdoening van belangrijke aangele-
genheden als de onderwerpelijke óf een sterke vertraging zou 
ondervinden, doordat een nieuw Kabinet — begrijpelijkerwijze 
— de gelegenheid moet krijgen zijn standpunt ter zake te be-
palen, óf — mogelijkerwijze — geheel zou kunnen uitblijven, 
zo b.v. bedoeld standpunt afwijzend mocht blijken te zijn. 

De leden, hier aan het woord, waren daarom bereid, aan een 
behandeling van dit wetsontwerp nog in de huidige zitting hun 
medewerking te verlenen, waarmede zij geenszins te kennen 
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wilden geven, zij dat met dat wetsontwerp akkoord gingen. 
Loyaliteit jegens de Regering vordert huns inziens het voor-
komen van vertraging der discussie op dit stuk. 

Wat nu de onderwerpelij ke voorstellen der Regering, naar 
hun inhoud beschouwd, betreft, wensten zij zich voornamelijk 
te bepalen tot hetgeen daarvan betrekking heeft op een meer 
doeltreffende opleiding van de ter griffie dan wel ten parkette 
te werk gestelde jonge juristen. 

Zij herinnerden eraan, dat zij deze aangelegenheid reeds ter 
sprake hadden gebracht bij de beraadslaging over eerder ge-
noemd begrotingshoofdstuk. Zij hadden destijds kortheid be-
tracht, in afwachting van het inkomen bij de Eerste Kamer 
van het desbetreffende wetsontwerp, en zich er deswege toe 
bepaald uiting te geven aan een zekere bezorgdheid omtrent de 
bedoelingen der Regering ter zake. De omstandigheden, waar-
onder de aanhangige voorstellen de Eerste Kamer hebben bc-
reikt en waarop zij in het vorenstaande hebben geduid, noopten 
hen andermaal in zo beknopt mogelijk bestek hun standpunt 
ten aanzien van bovenbedoeld deel dier voorstellen uiteen te 
zetten. 

Uiteraard bestond bij hen niet het minste bezwaar tegen 
de vaststelling van een regeling, krachtens welke, beter dan 
thans het geval is, daarvoor bij uitstek geschikte krachten de 
gelegenheid zullen verkrijgen om in de rechterlijke macht te 
worden opgenomen en een daarop gerichte opleiding te ont-
vangen. Bij hen was echter de vraag gerezen, of de ontworpen 
bepalingen, welke •— naar wordt beoogd — de basis zouden 
moeten vormen voor verdere — bij algemene maatregel van 
bestuur te treffen — regelingen, inderdaad doeltreffend zullen 
blijken te zijn. Zij duchtten, dat toepassing van het geheel 
dier voorschriften ertoe zou leiden, dat onze rechterlijke macht, 
die — naar hun overtuiging — in contact staat met het volle 
leven en bij voortduring nieuwe krachten daaruit tot zich trekt, 
zou worden omgezet in een afgezonderde, a.h.w. gesloten, kaste 
van specialisten op onderscheiden gebied. Zij duchtten daarvan 
de geleidelijke vorming van colleges, gecentraliseerd op be-
paalde plaatsen en zich bij voortduring uitbreidende. Zij ducht-
ten ten slotte, dat de band tussen de leden dier colleges, alsmede 
hun belangstelling voor elkanders werk, van jaar tot jaar zou 
verslappen. Een en ander nu vormde voor de hier aan het 
woord zijnde leden een ernstig bezwaar tegen dit wetsontwerp. 

Zoals van hunnentwege bereids was betoogd ter gelegenheid 
van de eerder vermelde bcgrotingsdiscussie, dient te worden 
gestreefd naar spreiding van de rechterlijke macht en inzon-
derheid naar het zoveel mogelijk brengen binnen het bereik 
van de justitiabelen van de arrondissementsrechtbanken en de 
kantongerechten. Daarnevens achtten zij noodzakelijk het mo-
gelijk te maken, dat aan de rechterlijke macht bij voortduring 
nieuw bloed zou worden toegevoegd, waardoor contact en 
medeleven worden gewaarborgd met wat er omgaat in de 
maatschappij. 

De leden, hier aan het woord, verklaarden waardering te 
hebben voor de ongetwijfeld goede bedoelingen, blijkende uit 
's Ministers „met zorg opgemaakte", in de Tweede Kamer af-
gelegde, verklaring. (Vgl. Handelingen, zitting 1955—1956, 
blz. 2616.) Die verklaring echter had hun vrees niet kunnen 
wegnemen, dat, bij verwezenlijking van de onderwerpelijke 
voorstellen, het door hen nodig geachte contact met de maat-
schappij onvoldoende zou worden onderhouden, en dat de 
invloed van de rechterlijke macht op de opleiding van de jonge 
juristen niet van overwegende aard zou zijn, welk laatste zij 
„conditio sine qua non" achtten. En zo zullen, dus besloten 
deze leden, de vast te stellen regelen het begin kunnen zijn 
van een ontwikkeling van onze rechterlijke macht in een rich-
ting, welke zij, naar uit het vorenstaande moge zijn gebleken, 
niet de juiste oordeelden. 

Tenzij de bewindsman erin mocht slagen hun de ongegrond-
heid aan te tonen van de van hunnentwege geopperde bezwaren, 
zou het hun uiterst moeilijk vallen hun stem aan dit ontwerp 
van wet te geven. 

Enige andere leden sloten zich bij het vorenstaande aan. 

Verscheidene leden verklaarden eveneens, aanvankelijk be-
denkingen te hebben tegen de voorgenomen „reorganisatie" 
van de rechterlijke macht. Inzonderheid waren zij beducht 
voor te grote invloed van het Departement ter zake. Ook zij 
vreesden, dat de opleiding van specialisten het contact van de 
rechterlijke macht met het volle leven zou doen teloorgaan. 
Tenzij hun duidelijk werd gemaakt, dat tegenover deze nadelen 
belangrijke voordelen stonden, of dat de nadelen, welke hen 
tot bezorgdheid stemden, niet behoefden in te treden, waren 
zij voorshands ongezind hun stem aan dit wetsontwerp te 
geven. 

Vele leden verklaarden daarentegen, met inhoud en strek-
king van het ontwerp akkoord te kunnen gaan. Nu daarin, 
aldus deze leden, de „steen des aanstoots", t.w. het Permanent 
College van advies in zake de rechterlijke organisatie, ont-
breekt, is over dat ontwerp niets dan goeds te zeggen. De 
beide doeleinden ervan: een nieuwe structuur van het open-
baar ministerie en een meer doeltreffende opleiding van de ter 
griffie of ten parkette te werk gestelde jonge juristen, hadden 
hun instemming. Met voldoening constateerden zij, dat na een 
veelzijdige voorlichting en een degelijke voorbereiding ter zake 
een alleszins aanvaardbare formulering was tot stand gekomen. 

De weg, voorgesteld in ontwerp-artikel 59e, nl. regeling bij 
algemene maatregel van bestuur, is ook huns inziens de juiste. 
Zij gaven daaraan voorlopig de voorkeur boven regeling bij de 
wet. Een proeftijd is in casu, ook naar hun gevoelen, gewenst. 
Levert deze gunstige uitkomsten op, dan is een wettelijke rege-
ling op haar plaats, welke geen verder uitstel mag lijden. 

Na 's Ministers toezegging in de Tweede Kamer, dat het in 
het voornemen ligt, zowel bij de selectie als bij de opleiding 
een belangrijke invloed aan de rechterlijke macht toe te kennen 
(vgl. Handelingen, zitting 1955—1956, blz. 2616), achtten de 
hier aan het woord zijnde leden het ontworpen stelsel aanvaard-
baar. 

Vooropstellende, dat zij geen voorstanders waren van zo 
groot mogelijke centralisatie, wensten zij er nog de aandacht op 
te vestigen, dat bij benoemingen bij de rechterlijke macht veelal 
van een zekere „esprit de corps" sprake is, welke aan een veel-
zijdige benoemingspolitiek in de weg kan staan. Huns inziens 
toch is bij benoemingen niet alleen aan de orde de vraag, of 
men meent met een gegadigde tot een aangename samenwer-
king te komen, doch ook die, of bij de samenstelling van de 
rechterlijke macht wel genoegzaam rekening wordt gehouden 
met de eisen van het maatschappelijk leven en van een recht-
vaardige verdeling van de ambten. Het zwaartepunt bij benoe-
mingen moet, aldus de hier aan het woord zijnde leden, der-
halve blijven liggen bij de centrale Overheid. Aan de onafhan-
kelijkheid en de zelfstandigheid van de rechterlijke macht be-
hoeft dit, naar hun gevoelen, geen afbreuk te doen. 

Vele andere leden verklaarden zich met de inhoud van dit 
wetsontwerp goeddeels te kunnen verenigen. Naar aanleiding 
van het betoog van de leden, het eerst aan het woord, brachten 
zij in herinnering, dat bij de behandeling in de Eerste Kamer 
van hoofdstuk IV der Rijksbegroting 1954 een uitvoerige dis-
cussie was gevoerd over de wenselijkheid van reorganisatie van 
de rechterlijke macht, naar welke discussie o.a. wordt verwezen 
op blz. 1 der Memorie van Toelichting op wetsontwerp no. 
3705. Zij betwistten derhalve de juistheid van de voorstelling, 
dat deze Kamer zich bij de overweging van ontwerp van wet 
no. 4244 voor de eerste maal zou zien gesteld voor de vraag-
stukken, aan die reorganisatie verbonden. 

Aldus vastgesteld de 8ste juni 1956. 
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